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Datum,  dokdy jsou
noviny pfiedplacené,
je v pravém horním

rohu ‰títku!

Modfie oznaãené ‰títky znamenají,
Ïe není zaplacené pfiedplatné!
Pfiedplatné na jeden rok je

38,10+ 1,90 (GST) = 40 kan. dolarÛ
Cena 1.62 + 0.08  (GST)  = 1.70 dolaru.

Torontsk˘ festival a Slepé lásky Juraje Lehotského
U nás ve Vr‰ovicích jsme mûli velkou ohradu a na ní
byly plakáty. Mûnily se kaÏd˘ t˘den v pátek a my jsme
hledali na nich nejzajímavûj‰í film. Nejprve byl ná‰
okruh soustfiedûn na ãtyfii kina Vzlet, Mír, Vesna a
Práce. KdyÏ jsem zaãal chodit na prÛmyslovku, byla to
revoluce jako kdyÏ poãátkem dvacátého století proniklo
na vesnici kolo. Rádius se zvût‰il na celou Prahu.
Pozdûji v dobû normalizace se zase zúÏil na filmov˘
klub. Kino bylo nûãím, kde ãlovûk unikal do jiného
svûta, kde bylo bezpeãí, kde sledoval s napûtím kaÏd˘
zábûr. Jako kluci jsme volili vût‰inou první fiadu, aby byl
existenciální proÏitek co nejlep‰í. Pozdûji jsme chodili
trochu více dozadu a první fiadu jsme pfienechávali tûm
mlad‰ím. Ve filmovém klubu dr. Kuãera mûl vÏdy sérii
pfiedná‰ek: tu o jugoslávském filmu, jindy zas o italském
neorealismu. Abych tak fiekl, intelektuálnû jsem byl
odkojen filmem a i dnes se dvakrát do roka do tohoto
období vracím: na jafie bûhem plzeÀského filmového
festivalu Finále a bûhem Torontského mezinárodního
filmového festivalu v záfií. V okamÏiku, kdy festival
skonãí je ve mnû jak˘si smutek, protoÏe jsem toho
mnoho nestaãil a mezi prsty mi unikla jedineãná
pfiíleÏitost vidût nûco, co je nenávratnû pryã.
I kdyÏ se nûkdy podafií objevit nûco, co se pozdûji

stane filmov˘m hitem - a vlastnû Satellite byly první
noviny, které pfiinesly ãeskou recenzi na oskarov˘
nûmeck˘ film Îivot tûch druh˘ch, ãastûji se stane, Ïe
filmy, o kter˘ch zde pí‰i zÛstanou nepov‰imnuty. Je
také zajímavé sledovat, jak se film a vÛbec Ïivot vyvíjí
v zemích, které mají podobnou zku‰enost s nedávnou
minulostí.
Letos jsme mûli na festivalu jeden ãesk˘ a jeden

slovensk˘ film. Zajímalo by mne, podle ãeho se urãuje
zemû pÛvodu a zda se jedná o mezinárodní koprodukci.
Napfiíklad vût‰í ãást finského filmu Sauna vznikla v
Praze. Titulky se hemÏí ãesk˘mi jmény, ale o âeské
republice ani slovo. Na druhou stranu skvûl˘ fiecko-
‰panûlsko-maìarsk˘ film El Greco se odehrává na
Krétû, v Itálii a ve ·panûlsku, ale s Maìarskem nemûl
nic moc spoleãného, kromû dvou nebo tfií sponzorÛ.
Pfiiznám se, Ïe jsem mûl z ãesko-nûmecko-

francouzského filmu Bohdana Slámy Venkovsk˘ uãitel
trochu obavy. Pfiíbûh homosexuálního uãitele mÛÏe b˘t
schématick˘ a lehce sklouznout do oblasti k˘ãe. Nevím,
jestli se reÏisérovi v‰em tûmto úskalím podafiilo vyhnout.
Pavel Li‰ka jako uãitel nepatfií k tûm, ktefií by se do této
role nutili. Hraje pfiirozenû, je vlídn˘, prochází vnitfiním
zápasem, má úspûch u dûtí. AÏ pfiíli‰ mnoho kladÛ.
Odchází na venkov a tady bych mûl první otázku. Je
venkov skuteãnû tolerantnûj‰í neÏ mûsto. Podobná
otázka mnû vytanula na mysli, kdyÏ jsem vidûl
zfilmovan˘ KunderÛv román Nesnesitelná lehkost bytí.
Tam také hrdina odchází na venkov a pfiesto skuteãnost
byla naprosto jiná. JestliÏe se nûkdo z disidentÛ jen
pokusil Ïít na venkovû jako napfiíklad âárlí Soukup, byl
odsud bûhem pár hodin doslova vypráskán. Chápu, Ïe
doba se zmûnila, ale stal se skuteãnû ãesk˘ venkov tak
tolerantnûj‰í? Pochopení a tolerance je pak i v
profesorském sboru, vãetnû pana fieditele.
Nejproblematiãtûj‰í postavou v celém filmu tedy zÛstává
uãitelÛv b˘val˘ pfiítel - bisexuál, kter˘ v pfiípadû potfieby
nepohrdne ani hezkou dívkou. Paradoxnû díky této
postavû se film nestává jednoduch˘m a ãernobíl˘m.

Venkovsk˘ uãitel je kritikou hodnocen lépe neÏ bych
oãekával, nûkteré scény mnû pfiipadaly zdlouhavé, ale
na druhou stranu nelze odepsat dobré herecké v˘kony
a kameru, která má smysl pro detail. Byl bych rad‰i,
kdyby se na torontském festivalu ze souãasn˘ch filmÛ
hráli Karamazovi nebo Kuliãky.
Podstatnû skromnûj‰í slovenská kinematografie pfiijela

do Toronta s nov˘m filmem Juraje Lehotského Slepé
lásky. Film vypovídá o lásce slep˘ch lidí. O tom, jak se
dokáÏí pohybovat v kaÏdodenním Ïivotû, o snech,
kter˘mi procházejí. Festivaly jsou právû jedineãné tím,
Ïe se na nich mÛÏeme setkat i s herci a reÏiséry. Do
Toronta pfiijel i Juraj Lehotsk˘ a jelikoÏ jsme mûli ‰tûstí
a zbylo trochu ãasu, mohli jsme nad sklenicí piva
pohovofiit.
ABE: Jaké jsou první dojmy z Toronta?
JL: Je to moderní mûsto, nemám pocit, Ïe má velkou

historii. Byl to zvlá‰tní dojem, protoÏe jsem se nemûl
ãeho zachytit. Po chvíli jsem si zaãal v‰ímat lidí a z toho
jsem mûl takov˘ dobr˘ pocit. Lidi jsou zde velmi pfiíjemní
a nemám pocit, Ïe se pfii tom pfietvafiují.
ABE: Mûl jste moÏnost nûco vidût z festivalové

produkce nebo jste pfiijel jen kvÛli filmu Slepé
lásky?
JL: Festival je spí‰ pro mne prostfiedkem, jak poznat

atmosféru mûsta a lidi. Radûji se dívám na svût kolem
sebe neÏ chodím do kina, ale chtûl bych vidût nûkolik
filmÛ jako tfieba Tulpan. MÛÏe mi to inspirovat nebo
povzbudit, protoÏe pracuji podobn˘m zpÛsobem.
ABE: Kde v‰ude bûÏely Slepé lásky?
JL: První festival, na kterém se objevil, byl ten nejvût‰í,

v Cannes, coÏ je neobvyklé. Byl to mal˘ zázrak, Ïe to
tam vzali. Od té doby putuje po v‰ech moÏn˘ch
festivalech. V Chorvatsku dostal ocenûní novináfiÛ, byl
také v Sarajevû, bude v Lond˘nû, v Abu Dabi v
Spojen˘ch arabsk˘ch emirátech, bude i ve ·panûlsku.
Zkrátka pocestuje.
ABE: Jak dlouho jste tento film dûlal?
JL: Byl to del‰í proces. Pfied pûti, ‰esti léty jsem zaãal

hledat téma. Urãité postavy v tom filmu ãasovû ohraniãují
film. Zaãal jsem natáãet s nevidomou paní, která se
mûla stát matkou. Po ãase jsem k ní na‰el dal‰í postavy,
z nichÏ nûkteré si vyÏadovaly del‰í ãas, jiné se udûlaly
v krat‰ím ãasovém úseku. Jedná se o ãtyfii pfiíbûhy
lásky. Napínavé bylo, jak dopadnou. Byl to speciální
projekt na pût, ‰est rokÛ.
ABE: Film je zajímav˘ i tím, Ïe se jedná o slepce z

rÛzn˘ch sociálních skupin. Od aristokratického
pana Kolesára po rómsko-slovenskou dvojici, která
Ïije skuteãnû skromnû…
JL: PÛvodnû jsem chtûl obsáhnout cel˘ Ïivot. Od

dûtství pfies dospívání, okamÏiky lásky, oãekávání
potomka aÏ po stáfií. Chtûl jsem tam dostat jednotlivé
stupínky. ZároveÀ mám rád rÛzné atmosféry, rÛzné lidi,
s rÛzn˘m humorem, s rozliãn˘m tajemstvím a se
specifick˘m pfiíbûhem.
ABE: Jak se koneãn˘ pfiíbûh shoduje s pÛvodní

pfiedstavou?
JL: Jako kdyby v tomto filmu fungovala vûtiãka:

V‰echno je jinak. Ze zaãátku jsem chtûl natoãit film,
kter˘ by byl ãistû hran˘. Tato my‰lenka vznikla, kdyÏ

Zuzana Pohánková ve filmu Slepé lásky Juraje Lehotského

Pokračování na str. 5


